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وزیر بهداشت: نمی خواهم 

»سعید نمکی« وزیر بهداشت در ستاد کرونا کرمانشاه با اشاره به گذر از سه پیک 
سهمگین ویروس کرونا در کشور بیان کرد: در زمانی که دنیای ناجوانمرد ما را در همه 
عرصه ها تحت فشار قرار داده بود و می خواست ما در یک باتلاق عظیم بمانیم و برای 
تئورسین هایی که می گفتند کرونا تیر خلاص جمهوری اسلامی است، کف بزنند، ما 
توانستیم بفهمانیم که این آرزو را به گور می برند. وی ادامه داد: دیدند توانستیم موجی 
را پس از موج دیگر مهار کنیم، اما پیک جدیدی ایجاد شد که نمی خواهم خیلی به 
کالبد شکافی آن بپردازم، چون معتقدم واکاوی بعضی پدیده ها جز ایجاد گسست 
و تشدید نامهربانی و سوء استفاده دشمنان قسم خورده حاصلی برای این نظام و 

مملکت نخواهد داشت و غصه ای بر غصه های رهبری اضافه می کند.

اخبار ویژه ...

حکومت یکدست 
ســید حسن خمینی گفت : واقعیت این اســت که جریان افراطی در کشور 
ما بعضا تصمیم های بسیار خطرناک ایدئولوژیک می گیرد. البته من معتقد نیستم 
همه این افراد ایدئولوژیک هستند، بلکه خیلی از آنها کاسب هستند ولی به هر حال 
تصمیماتی با پایه های ایدئولوژیکی می گیرند که غلط و خطرناک است. باید عقیده 
و مشــرب سیاســی خودمان و خطری که پیش روست، بگوییم. به نظر من واقعا 
حکومت یکدست افراطی برای کشور خطرناک است. همه نسبت به مملکت، آینده، 
فرزندانمان و گذشته تاریخی مان مسئولیت داریم. تلقی من هم این بود که شاید 
بتوانیم کاری کنیم که این امر در مورد شخص بنده دیگر امکانش فراهم نیست، اما 
نه به این معنا که به عنوان یک کنشگر، فعال، توصیه کننده و همدل حضور نداشته 

باشم، بلکه در عرصه حضور خواهم داشت.

منوچهر متکی: 

علاوهبررئیسی،ازدیگرانهمبرایارائهبرنامههایشاندعوتمیکنیم

        ســرویس سیاســی -  منوچهر متکی: علاوه بر 
رئیسی، از دیگران هم  برای ارائه برنامه هایشان دعوت 

می کنیم
منوچهر متکی گفت: فعلا تنها کســی که در شورای 
وحدت مورد بحث قرار گرفته، جناب آقای رئیسی 
است و اتفاق نظر هم ایجاد شد، ولی ما نمی دانیم آقای 

رئیسی می آید یا نمی آید.
نزدیک بــه دو ماه تا انتخابات ریاســت جمهوری 
باقی اســت و هنوز نامــزد نهایی جبهه اصولگرایی 
مشخص نشده است و حتی هنوز معلوم نیست چه 
شخصیت هایی نامزد می شوند و این در حالی است 
که دو تشکل انتخاباتی به نام های شورای وحدت و 
شورای ائتلاف به موازات یکدیگر برای ایجاد اجماع 
بر یک نامزد واحد را فعالیت می کنند. برای بررســی 
آخرین تحولات انتخاباتــی و البته تازه ترین اخبار 
شورای وحدت با سخنگوی این تشکل یعنی منوچهر 
متکی گفت وگو یی انجام شــده  که مشروح آن را در 

ادامه می خوانید.
در ابتدا قدری درباره شورای وحدت توضیح دهید 
که سازوکارش چیست و در انتخابات 1400 قرار 

است چه نقشی را ایفا کند؟
مجموعه شورای وحدت از سه ضلع احزاب، اقشار و 
جامعه روحانیت مبارز تشکیل می شود. این مجموعه 
در طی سالیان طولانی چه به نام جامعه روحانیت، چه 
به نام جامعتین و احزاب در جریان ارزشی و انقلابی 
کشور در انتخابات و به مناسبت های مختلف حضور 
داشــته است؛ آخرین حضور جمعی ما در انتخابات 
مجلس یازدهم بود و در مجلس دهم هم با یکدیگر 
بودیم، بدون اینکه در تهران یک نفر از کاندیداهای ما 
رأی بیاورد اما در مجلس یازدهم همه کاندیداهای ما 
رأی آوردند. درانتخابات ریاست جمهوری96 با هم 
بودیم. در حال حاضر هم با هدف تدوین یک سازوکار 
جامع، مشارکت پذیر، بهره مند از خرد جمعی، شفاف، 
غیرشــخص محور باید کارهایمان را سامان دهیم و 
در همیــن چارچوب جامعه روحانیت مذاکراتی را 
با دوستان شورای ائتلاف در تابستان گذشته داشت، 
برای سامان دهی نیروهای اصیل انقلاب با این نگاه و با 
جامعیت شکل بگیرد. این مذاکرات به نتیجه مطلوب 
خودش نرسید. بنابراین گفتیم ما ساماندهی جدید را 
انجام می دهیم و بر اســاس آن آمادگی هم داریم که 
همراهی، همکاری، همگرایی و هم افزایی با شورای 
ائتلاف داشته باشیم. با این زمینه و مقدمه شورای وحدت 
شکل گرفت. جامعه روحانیت دعوت کننده شد و در 
میان بیش از 40حزب و تشکل سیاسیِ ارزشی، ولایی 
و اصولگرا طرح موضوع کرد و اســتقبال شد؛ مطرح 
شد که ما 40 تا حزب که نمی توانیم در تشکیلات قرار 
دهیم، بیاییم بلوک های حزبی تشکیل دهیم و این کار 
انجام شد. پنج بلوک حزبی نمایندگان شان را معرفی 
کردند که پنج نفر شدند. جامعه روحانیت گفت ما هم 
سه نفر را از طریق شورای مرکزی جامعه روحانیت 
مصوب می کنم که در کنار این ها باشند. بحث اقشار 
شــد، گفتند ما پنج-شش قشر اجتماعی را هم مثل 
بانوان، جوانان، دانشــجویان، دانشگاهیان، اساتید، 
رزمندگان، هیئات و... را می خواهیم که نمایندگانشان 
را معرفــی کنند. یک ترکیب 15نفره به وجود آمد که 
این ترکیب 15نفره ســه ضلع را نمایندگی می کند؛ 
ضلع احزاب، ضلع اقشــار و ضلع جامعه روحانیت 
مبارز.  شــورای وحدت دو مأموریت برای خودش 
تعریف کــرد. مأموریت کوتاه مــدت و مأموریت 
بلندمدت. مأموریت کوتاه  مدت شــورای وحدت، 
انتخابات1400 بــود و مأموریت بلندمدت تقویت 
هم گرایــی بین جریان های ارزشــی و انقلابی روی 
موضوعات اساسی کشورداری است. ما معتقدیم که 
مثلا 10 محور مهم در امر کشورداری داریم که اجماع 
روی اینها وجود ندارد. حالا ما نمی خواهیم روی این 
موضوعات اجماع نخبگانی به وجود بیاید، یعنی همه 
اساتید دانشگاه و مؤسسات و پژوهشگاه ها به یک نظر 
برسند. آنها ممکن است نظرات متفاوت داشته باشند اما 
این موضوعات محوری و اساسی مربوط به نظام باید 

در بین کارگزاران نظام به اجماع نظر برسد.
یعنی شورای وحدت قرار است از یک تشکیلات 
انتخاباتی به سمت تبدیل شدن به یک حزب فراگیر 
برود؛ یعنی بعد از انتخابات در حوزه های مختلف، 
چه در نقد دولت و چه در تدوین برنامه ها کارکرد 

حزبی داشته باشد؟
اکنــون هم یک کارکرد تشــکیلاتی و جبهه ای را 
به نمایش می گذارد. تشــکیلاتش باقی می ماند و 
کارکردش کماکان جبهه ای خواهد بود؛ یعنی این سه 
ضلع شــورای وحدت حفظ خواهد شد و اینها نه 
این که به طرف وحدت حزبی و یک حزب شــوند 
حرکت کنند، نه. قرار است هم گرایی داشته باشند، 
یعنی تقویت هم گرایی بکنند و ظرفیت افزایی بکنند 
و به وحدت نظر درباره مســائل عمده کشورداری 
برسند؛ مثلا آمریکا یکی از موضوعاتی است که ما 
42سال است با آن مواجهیم. هر روز در ایران سخنی، 
مصاحبه ای، راهپیمایی ای و پیامی در رابطه با آمریکا 
مطرح می شــود. در آمریکا هم هر روز یا هر هفته 
مطلبی درباره ایران گفته می شود، تصمیمی در رابطه 
با ایران گرفته می شود و تحریمی علیه ایران تصویب 
می شود. در آمریکا استراتژی شان در قبال ایران معلوم 

است، دموکرات و جمهوری خواه هم ندارد. آنها ایران 
را در اندازه ای که خودشان می خواهند تعریف می کنند 
و استراتژی های مختلفی را برای اعمال این تعریف به 
 کارگرفته اند. اگرچه استراتژی های شان تا به حال موفق 
نبوده اما می دانند در رابطه با ایران دنبال چه هســتند. 
ما در ایران غیر از رهبری که نقشــه راه روشنی دارند، 
در بیــن کارگزاران نظام، تعریف واحدی از آمریکا و 
تعامل واحدی در مقابل این کشور نداریم. این دولت 
می آید یک نظر می دهد، آن دولت می آید یک نظر دیگر 
می دهد. دولتی می آید در چهار سال اول یک نظر دارد 
و در چهار سال دوم نظرش تغییر می کند؛ در حالی که 
در حوزه سیاست خارجی ما اگر چهارتا موضوع ثابت 
داشــته باشیم، یکی از آنها مقوله آمریکاست که ما در 
قبال آمریکا چه رویکردی باید داشته باشیم. نمی خواهم 
وارد کیفیت آن رویکرد بشوم اما نمی شود کارگزاران 
نظام نظرات متفاوتی درباره این موضوع داشته باشند.

آقای متکی! از شــما به عنوان سخنگوی شورای 
وحدت این را می پرســم که چه نقد و خلأیی در 
شورای ائتلاف وجود داشت که به سمت تشکیل 
شورای وحدت بروید؟ مشخصا نقد شما چیست؟

انتخابــات مجلس یازدهم اوج به تصویرکشــیدن 
رویکردی بود که قابل دفاع نیست. ما از نتیجه انتخابات 
مجلس یازدهم در تهران راضی هســتیم؛ درواقع از 
منتخبین رضایت داریم اما شیوه های به  کار گرفته شده 
قابل دفاع نیست. ما باتوجه به شرایط حساس انتخابات 
مجلس یازدهم و این که یک سال قبل از آن قوه قضاییه 
دچار یک تحول مثبت شد، آمدن آقای رئیسی بارقه 
امیــدی در دل مردم ایجاد کرد، این گام دوم را معتقد 
بودیم به هر شکلی شده باید برداشت و لذا به توصیه 
جامعه روحانیت، مجموعــه احزابی که همکاری 
می کردند، نظرشــان واحد شد و از خروجی نهایی 
شورای ائتلاف برای انتخابات مجلس یازدهم حمایت 
کردند اما شیوه آنها قابل دفاع نبود. هر انتخاباتی دو-سه 
تا مؤلفه دارد؛ نامزدها، کمیته یا شورای تصمیم گیری، 
استراتژی ورود به انتخابات و رویکردها و برنامه هایی 
که باید وجود داشــته باشند، معیارهای تعیین کننده 
هستند. نامزدها متنوع بودند، یک بخشی هم تعریف 
شد که بیایند و بنشینند، 300 نفر کاندیدا بودند که در 
نهایت به30نفر رسیدند اما روندتصمیم سازی برای 
رسیدن به 30 نفر قابل دفاع نبود. در شب های منتهی به 
انتخابات دو-سه نفر تصمیم گیرنده لیست نهایی بودند. 
وقتی که جبهه پایداری در دو شب مانده به انتخابات 
برای همکاری اعلام آمادگی کرد من عضو شــورای 
انتخاب بودم و آقایان هم من را انتخاب نکردند. آقایان 
یک رأی گیری در سطح مرتبطین با خودشان در سطح 
شهر تهران انجام دادند، ما 10نفر رأی آوردیم و عضو 
شورای انتخاب شدیم. هیچ یک از ما 10نفر برای بستن 
آخرین لیست، مورد مشورت قرار نگرفتیم. این اشکال 

است و مکانزیم آنها ایراد داشت.
پس تصمیم نهایی میان چند فرد گرفته شد؟

بله؛ به هرحال آغاز خوبی داشت اما از میانه راه تحت 
تأثیرهایــی قرار گرفــت و در مراحل پایانی هم کلا 
اصول دموکراتیک کنار گذاشــته شد؛ ضمن اینکه 
کماکان دوستان خوب ما هستند، افراد متدین و متعهد 
هستند اما ما فکر می کنیم اگر در برهه های حساس در 
تصمیم ها به اطرافمان توجه نکنیم، دوستان مان را از 
دست می دهد؛ مثلا آقایان می خواستند چند حزب را 
هم در مجمع شان داشته باشند. رفتند در سبد 45حزب 
و تشکیلات سیاسی، پنج را خودشان انتخاب کردند 
و بردند در دل شــورای ائتــلاف. 35تا حزب دیگر 
گفتند پس ما چه کاره هستیم؟ در حالی که اکنون در 
شــورای وحدت از 40حزب دعوت شــد و آنها در 
بلوک بندی هایی پنج نماینده معرفی کردند. این شیوه با 

شیوه شورای ائتلاف تومنی هشت هزار تفاوت دارد.
آیا امید به یکی شــدن شورای وحدت با شورای 

ائتلاف وجود دارد؟
شورای ائتلاف عملکردش در سال های اخیر نشان 
می دهد بیشتر نقش یک بیمارستان صحرایی را دارد، 
یعنی یک حادثه ای پیش می آید مثل انتخابات، می آید 
چادرش را می زند، تشکیلاتش را می زند و شروع به 
کار می کند؛ در حالی که کار سیاســی در کشور یک 
کار نظام مند، مستمر و تشکیلاتی است. اکنون شورای 
وحدت تشکیلاتی است که فقط به صورت فصلی 
برای انتخابات کار نمی کند، بلکه بنایش ادامه مسیر 
در آینده است؛ لذا بحث ائتلاف تشکیلاتی بین این ها 
نیست، چون اساسا شورای ائتلاف یک تشکیلات 
مستمر حزبی نیست. شورای وحدت کارکرد حزبی 
و تشکیلاتی دارد؛ البته حزبی جمعی، نه یک حزب 
واحد؛ بنابراین بحث ادغام یا انضمام تشکیلاتی بین 
شورای وحدت و شورای ائتلاف مطرح نیست. آنچه 
مطرح است این است که باید هم افزایی برای رسیدن 
به هدف واحد در انتخابات1400 داشــته باشــیم؛ 
چون معتقدیم ما اگــر با چندقرارگاه انتخاباتی وارد 
انتخابات شویم، نتیجه انتخابات را با دست خودمان 
واگذار کردیم؛ بنابراین برای انتخابات 1400 ما معتقد 
به وحدت قرارگاهی هستیم. قرارگاه انتخاباتی واحد 
یعنی ظرفیت هایی را که ما ساختیم، ظرفیت هایی که 
شــورای ائتلاف دارد، اینها در کنار هم قرار می گیرند 
و به مثابه یک ســتاد انتخاباتی بزرگ کار انتخابات را 
جلو می برند. چه موانعی برای این هدف وجود دارد؟ 

اول رسیدن به نامزد واحد است. ما معتقدیم بهترین 
بستر رسیدن به وحدت انتخاباتی، رسیدن به وحدت 
نامزد است، یعنی روی نامزد واحدی اتفاق کردن. به 
نظــر من اگر ما و ائتــلاف و پایداری و دیگران همه 
نیروهای ارزشی و انقلابی، اگر به نامزد واحدی برسند، 
حتی لازم نیســت وحدت قرارگاهی هم ایجاد کنیم 
چون همه بــرای آن کاندیدای واحد کار می کنند در 
قرارگاه های مختلف. بنابراین داشتن نامزد واحد، یکی 
از عوامل اصلی هم گرایی جریان های اصولگراست 
که ما به دنبال آن هستیم و راه دیگر و شکل دیگرش 
این است که ما وحدت قرارگاهی ایجاد کنیم. این را 
هم ما استقبال می کنیم. مذاکراتی هم صورت گرفته و 
دوستان ما درآغاز این مذاکرات یک تصویر غیرواقعی 
داشتند و لذا برخوردهای شان برخورده ای حرکت به 
سوی وحدت قرارگاهی نبود. آنها معتقد بودند شورای 
وحدت عددی نیست، شورای وحدت عمری ندارد و 
مجبور می شوند که به دنبال ما بیایند. این پایه تحلیلی شان 
نسبت به شورای وحدت بود و دیدند که چنین نشد؛ لذا 
در مصاحبه های شان هم با همین تحلیل جلو می رفتند 
و می گفتند ما برنده انتخابات مجلس بودیم. استدلال 
می کردند که ما انتخابات مجلس یازدهم را پیروزمندانه 
رهبری کردیم؛ بنابراین باید دیگران به ما بپیوندند، بیایند 
اینجا و جزو ما شوند. جامعه روحانیت در انتخابات 
مجلس نهایت تواضع را از خود نشان داد اما بعد از آن 
انتخابات گفت  شیوه ها را تصحیح کنید تا راه را ادامه 
دهیم اما دوستان شورای ائتلاف نپذیرفتند. یعنی یکی 
از نکاتی که اشکال داشتند این بود که مشارکت احزاب 
در تصمیم گیری ها را پذیرا نبودند. همه اینها موجب 
شد که شورای وحدت شکل بگیرد. شورای وحدت 
شــکل گرفت و بلافاصله اعلام کرد دو خط مشی 
اصلی دارد؛ خط مشــی اول، تلاش ما برای وحدت 
است، پرهیز ما برای تخریب است. تخریب نمی کنیم، 
مدافع وحدت و باهم بودن هستیم. این کلام آیت الله 
موحدی کرمانی بود به اعضای شورای وحدت. ما هم 
این مشی را تا به حال ادامه داده ایم. مذاکرات ما در گام 
نخست که حدود سه ماه قبل بوده و فضا را آشکار کرده 
است؛ یعنی جاهایی که باید طرفین پیرامونش تصمیم 
بگیرند اما به نظر من اراده عملی در دوســتان ائتلاف 
وجود نداشت، برای اینکه این هم افزایی و در کنار هم 
قرارگرفتن محقق شود. لذا ما گفتیم بسیار خوب، شما 
به کارهای تشکیلاتی تان بپردازید، ما هم اولویت مان 
برای یک ماه آینده، کارهای تشکیلاتی خودمان است 
و هدف گذاری کردیم. بنده به عنوان مســئول هیئت 
اجرایی به شــورای وحدت قــول دادم که در آینده 
نزدیک در یک تاریخ معینی ما 200هزار نفر را به عنوان 
لشــکر بزرگ شورای وحدت در قالب تشکیلات و 
سازماندهی آماده کنیم. بر همین اساس ساختارهای 
اســتانی مان را در سراسر کشور پهن کردیم و در یک 
تدبیر دقیق، برنامه ریزی صحیح و پیگیری مداوم آمدیم 
قفسه بندی هایی کردیم برای این که ما احزاب و اقشار و 
روحانیت را در سراسر کشور جمع کنیم، شبیه حرکتی 
که در تهران شد، متناظرش را دراستان ها داشته باشیم 
و این ها شروع کنند به یارگیری. ما الان در تهران 20تا 
کمیته تشکیل دادیم؛ کمیته های اقشاری و کمیته های 
موضوعی، کمیته جوانان، کمیته بانوان و... هر کمیته 
21نفر عضو دارد. بعد از این که 21نفرش تشکیل شد، 
دو وظیفه محوری دارد. وظیفه اولش تولید محتواست، 
وظیفه دومش ساختارسازی است. تولید محتوا یعنی 
در رابطه با موضوعی که مسئولیتش را دارد مثل صنعت 
یا قشری که مسئولیتش را دارد مثل جوانان، سه تا سوال 
را باید به من پاسخ دهد. وضع موجود بر اساس یک 
بررسی علمی و مطالعاتی دقیق که وضع موجودتان در 
صنعت چیســت؟ وضع فعلی  ما در رابطه با جوانان، 
در رابطه با زنان و در رابطه با کارگران چیست؟ سوال 
دومی که باید پاسخ دهند، این است که چرا آسیب هایی 
و چالش هایی بر ســر راه ایــن موضوع، یعنی مثلا 
صنعتگران بر سر راه تولید یا جوانان و کارگران و سایر 
اقشار وجود دارد؟ این آسیب ها را هم بایدآسیب شناسی 
کنیم. سوال سومی هم که هر کمیته ای باید پاسخ دهد، 
این است که راهکارهای ما برای برون رفت از وضع 
موجود به وضع مطلوب چیست؟ این می شود تولید 
محتــوا در هر کمیته. این تولیدات در پنج صفحه  یا 
حداکثر 10صفحه به یک مانیفست تبدیل می شود. 
کاندیدایــی که ما در نظر می گیریــم، آن کاندیدا در 
سخنرانی هایش، در بیان مواضعش از این پنجره هایی 
که برایش ایجاد کردیــم به صورت موضوعی و به 
صورت اقشــاری اســتفاده و مطرح می کند. وظیفه 
دوم شان ساختاری اســت. ساختاری؛ همانطوری 
که ما الان در تهران هر کمیته ای در گام نخســت باید 
21نفرش را به 200 نفر برساند که همه کمیته های مان 
الان ایــن آمادگی را دارند و ایجاد کردند. اگر فرداروز 
برای ورود به انتخابات 1400 وحدت قرارگاهی ایجاد 
شود ما این لشکرمان را در کنار لشکر دوستانمان قرار 
می دهیم؛ هرچه آنها توانستند نیرو بگیرند؛ و همه با هم 
می رویم وارد انتخابات می شــویم. اگر هم به کاندید 
واحدی رســیدیم، وحدت قرارگاهی هم به وجود 
نیامد، ما با 200هزارنفر، 350هزار نفر برنامه هایی که 
داریم، می رویم و واردانتخابات می شویم، آنها هم وارد 
انتخابات می شوند برای همان کاندیدا ونامزد موردنظر.
و اگر حالت سوم به وجود آمد یعنی به نامزد واحد 

هم نرسید چه می شود؟
اگر به نامزد واحد نرسیم، شرایط در مجموعه نیروهای 
ارزشی مشکل می شود. در آن صورت به اعتقاد بنده 
ما اگر امروز وحدت قرارگاهی امر پسندیده و خوبی 
است، در آن شــرایط وحدت قرارگاهی یک الزام 
است، یعنی ما حتما با دوستانمان باید صحبت کنیم 
و از افراد ذی نفوذ استفاده شود تا وحدت قرارگاهی 
شکل بگیرد. اگر ما متحد شویم به عنوان قرارگاه های 
انتخاباتی، آن وقت شــروع می کنیم به دعوای با هم 
برای رسیدن به نامزد واحد. فرض کنید سه-چهار 
تا مجموعه با همدیگر وحدت قرارگاهی تشکیل 
دهند، یعنی قرارگاه واحد تشکیل دهند. یکی از این 
سه ضلع، کاندیدایی را معرفی می کند. ممکن است 
دو ضلع دیگر مخالف باشــند. دومی کاندیدایی را 
معرفی می کند. ممکن است آن دو ضلع دیگر مخالف 
باشند و سومین همینطور. در نتیجه نفر چهارمی مطرح 

می شــود. آن قدر مباحثه می کنند تا به نفر واحدی با 
اکثریت آراء بین خودشان برسند.

آقای متکی! الان شــورای وحدت رسما از آقای 
رئیسی دعوت کردند که به صحنه بیایند؟

فعلا تنها کسی که در شورای وحدت مورد بحث قرار 
گرفته، جناب آقای رئیسی است و اتفاق نظر هم ایجاد 

شد، ولی ما نمی دانیم آقای رئیسی می آید یا نمی آید.
آقای رئیســی در چند مقطع اعــلام کرده اند که 
می خواهند در دستگاه قضا خدمت کنند. آیا شورای 
وحدت خبر خاصی از آمدن آقای رئیسی دارد که 

از او دعوت کرد؟
من روند را دارم برای شــما توضیح می دهم. بیش از 
دو ماه قبل در شــورای وحدت مطرح شد اتفاق نظر 
روی آقای رئیسی بوده و بعد اعلام کردیم چنانچه آقای 
رئیسی بیایند برای انتخابات، شورای وحدت حمایت 
کامل از ایشان خواهد کرد. این اولین اعلام نظر بود اما 
درمورد هیچ کاندیدای دیگری ما تا الان بحث نکرده ایم. 
هفته گذشته تصمیم گرفتیم که از کاندیداهایی که در 
معرض انتخابات هستند، دعوت کنیم. ممکن است 
یک کسی اعلام نکرده من می آیم، ممکن است یک 
کسی اعلام کرده من می آیم. آن کسی که اعلام نکرده 
من می آیم، ممکن است در معرض انتخابات باشد، 
یعنی در جامعه مطالبه برای ورود ایشان به میدان وجود 
دارد. برخی از کاندیداهای ما اینطوری اند. ممکن است 
یک کاندیدایی هم اعلام کرده من می آیم، اما ما آن را 
در معرض نمی بینیم در جامعه. ما آمدیم کسانی را که 
در معرض انتخابات از نظر افکار عمومی تا حدودی 
قرار دارند، صرف نظر از این که خودشان اعلام کردند 
یا نکردند را بررســی کردیم و گفتیم از اینها دعوت 
می کنیم. آقای رئیسی یکی از این هاست. آقای رئیسی 
هنوز اعلام نکرده، ما هم بر اساس یک اطلاعی از ایشان 
دعوت نکردیم. ما بر اساس این که آقای رئیسی یکی 
از شخصیت هایی است که در معرض انتخابات قرار 
دارد، از او دعوت کردیم. علاوه بر این شایستگی های 
او موجب شده که ما اتفاق نظر روی شان داشته باشیم. 
آقای رضایی در معرض انتخابات قرار دارد، خودش 
هم نسبتا به نوعی اعلام کرده، آقای قالیباف در معرض 
انتخابات قرار دارد، یعنی ایشان در فضایی از جامعه 
مطرح است و هفت نفر دیگر که ما دربررسی اولیه مان 

به 10نفر رسیدیم.
می شود نام ببرید؟

به مرور نام هم می بریم. این سه نفر را فعلا نام بردم و 
به مرور بقیه را هم نام می بریم. برای این ها نامه ای به 
امضای حضرت آیت الله موحدی کرمانی نوشته شد 
و دو مطلب از آنها درخواست شد. باز اشاره کردیم 
که شــما در معرض انتخابات قرار دارید و ممکن 
اســت این تصمیم را بگیرید و بیایید، یعنی ممکن 
اســت الان هنوز تصمیم نگرفته اید و ممکن است 
تصمیم بگیرید و بیایید؛ لذا ما از شما دعوت می کنیم 
که رئوس برنامه های تان را به اضافه حداقل 10نفر از 
تیم اصلی تان برای ما بفرستید، ما بر اساس این پاسخ 
شما برنامه ریزی می کنیم در هماهنگی با خودتان و 
جلسه گفت وگویی را با هم تشکیل می دهیم که بنا 
شد کل اعضای هیات عالی درآن نشست با کاندیداها 
حضور داشــته باشــند و در آنجا ایشان مطالبش را 
می گوید، سوالات در خصوص تیم و درخصوص 
برنامه از ایشان به عمل می آید. این هم چیزی است 
که تصویب شــده و امروز هم که ما جلسه داشتیم، 
بازجزئیات این بحث مطرح شــده، در خود هیات 
عالی دو تا تیم تشــکیل شد؛ یک گروه برای برنامه، 
یک کارگروه هم برای بررسی تیم و کاندیداها وقتی 
می آیند، گروه برنامه ســوالات برنامه ای اش را از او 
خواهد کرد و گروه بررســی تیم سوالاتش در مورد 

تیمی که معرفی کردند را مطرح می کند.
چون نام آقای قالیباف را عنوان کردید، نظر شورای 

وحدت در مورد آقای قالیباف چگونه است؟
من قاعدتا به عنوان نظر شخصی ام نمی توانم بگویم، 
چون در جایگاه سخنگویی هستم و باید نظر شورای 
وحدت را بگویم. در شورای وحدت آقای قالیباف یا 
آقای رضایی و دیگر شخصیت هایی که در معرض 
نامزد شــدن هســتند غیر از آقای رئیسی که باره اش 
توضیح دادم، مورد بررسی قرار نگرفته اند. و مشخصا 
درباره آقای قالیباف هنوز تصمیمی نگرفته ایم. ما بخشی 
از بررسی مان همین جلسه ای است که با نامزدها برگزار 
می کنیم و بعد از این گفت وگوها در نشستی که داریم، 

مورد بحث و تبادل نظرقرار می دهیم.
این موضوع وجود دارد که آقای قالیباف به احتمال 
زیاد مورد نظر شورای ائتلاف باشد. بر اساس آنچه 
درباره ضرورت رسیدن به نامزد واحد گفتید، اگر 
شــورای ائتلاف به آقای قالیباف برسد، شورای 
وحــدت برای نیل به نامــزد واحد از او حمایت 

می کند؟
ما چارچوب های بررســی خودمان را داریم و این 
بررســی ها را انجام می دهیم. مقید به رســیدن به 
کاندیداهای یک گروه خاص و یا مقید به مخالفت با 
کاندیدای مورد نظر یک گروه خاص نیستیم. بنابراین 
در بررسی های مان ضمن این که اولویت اول  ما آقای 
رئیســی است اما برای شرایط ویژه باید خودمان را 
آماده کنیم. ما 10 نفر یا بیشــتر را بررسی  می کنیم و 
اگر بررســی های ما هر کسی را در اولویت یک بعد 
از آقای رئیســی قرار داد، آن می شود اولویت اصلی 
شــورای وحدت؛ بنابراین با دوستان ائتلاف هم ما 
تقید به رسیدن به نامزد موردنظرشان که احتمالا آقای 
قالیباف باشــد نداریم. احیانا با نامزد موردنظرشان 
بنایمان بر رسیدن یا نرسیدن به عنوان یک امرقطعی 

نیست. ممکن است برسیم، ممکن است نرسیم.
اگر جبهه پایداری مستقلا از یک نامزدی حمایت 
کند که خواه آقای محصولی باشد یا آقای جلیلی، 
شما چقد موافق نظر آنها خواهید بود؟ با آنها چگونه 

به وحدت می رسید؟
ما در قالب و چارچوب های بررسی خاص خودمان 
در شــورای وحدت عمل می کنیم. محتمل اســت 
به کاندیدای مــورد توجه، علاقه و موردنظر جریان 
دیگری از اصولگرایی برسی یا نرسیم. تقید هم نداریم 
حتما برسیم؛ بنابراین من فکر می کنم همه جریان های 
اصولگرایی در این دوره خاص از انتخابات دو دغدغه 

اساســی دارند. یک، ریل گذاری در کشورداری در 
حوزه اجرا باید عوض شــود، چون ریل گذاری ای 
که کشــور دارد و در هشت ســال گذشته بر اساس 
آن حرکت کرده، یک ریل گذاری نادرســت با نتایج 
کاملا نامطلوب بوده است. ما عملکرد دولت یازدهم 
و دوازدهم را در حوزه های اساســی کشورداری به 
هیچ وجــه تأیید نمی کنیم. دلار ســه هزار تومانی را 
گرفتند، دلار 30هزار تومانی را تحویل دارند. مسائل 
کشورداری در کوچک ترین و ساده ترین موضوعات 
به بن بست رسیده است. از صف مرغ و تخم مرغش 
بگیرید تا مسائل دیگر. فکر می کنم دغدغه اول همه 
جریان های ولایی، ارزشــی و انقلابی این است که 
این ریل گذاری باید تغییر کند. البته طبیعی است که 
اصلاح طلبان به زمین و زمان می زنند برای این که وضع 
موجود را هشــت سال دیگر تداوم ببخشند و این آن 
نقطه خطر است. اگر این نگرانی، نگرانی مشترک همه 
مجموعه های ارزشی و انقلابی باشد، نگرانی بعدی 
این است که ما با قرارگاه های متفاوت انتخاباتی و با 
نامزدهای متنوع و متکثر انتخاباتی میدانی را به کسانی 
که می خواهند هشت سال این وضعیت را به ما مجددا 
تحمیل کنند، واگذار می کنیم. عقل و تدبیر و کَیسِ بودن 
مومن حکم می کند که ما حتما تلاش کنیم برای این که 
به وحدت نظر برســیم. بــه وحدت نظر در تجمیع 
ظرفیت های مان، به وحدت نظر در کاندیداهایمان. 
بدون اینکه اســم ببریم از یک جریان خاصی، از یک 
گــروه خاصی، من به طور عام عرض می کنم که کل 
جریان اصولگرایی، ارزشــی و انقلابی، این ها باید 
یک قدری فراتر از تشــکیلات خودشان به موضوع 

انتخابات در این دوره نگاه کنند.
اگر در انتخابات دوقطبی شــکل بگیرد، راهکار 

شورای وحدت چیست؟
من فکر می کنم ما نیازی به مهار دوقطبی ها نداریم. ما 
در برابر دوقطبی های بدلی، دوقطبی واقعی را مطرح 
می کنیم. ما مقابل چشمانمان یک دولتی را داریم که 
هشت سال عمل کرده و بدترین عملکردها در طول 
همه دوره های دولت های گذشته را داشته است. این 
یعنــی ناکارآمد کامل بودن. دوقطبی کنونی و واقعی 
این اســت؛ تداوم یک دولــت کارآمد و ایجاد یک 
تحول جدید. این دوقطبی واقعی است که همه مردم 
لمس می کنند. آیا می خواهند همین روند حکمرانی 
ادامــه یابد؟ همین روند کشــورداری را ادامه دهند 
یا می خواهند تحول بــه وجود بیاورند؟ برای اولین 
بــار مقام معظم رهبری در بیانات شــان که معمولا 
شاخص های انتخابات و کاندیداها را بیان می کردند، 
این بار به انتخاب درســت اشاره کردند؛ یعنی توجه 
داشته باشید که ما در استفاده از استیفای حق خودمان 
که حق مشارکت در تعیین سرنوشتمان هست، یک 
وظیفه دومی داریم و این اســت که انتخابات درست 
کنیم. البته برخی می گویند بخشی از این مسئولیت بر 
عهده شورای نگهبان است که در تأیید صلاحیت افراد 
دقت بیشتری داشته باشد و البته بخشی از مسئولیت هم 
برعهده رأی دهندگان است. ما تصورمان این است که 
ناکارآمدی در این دولت حتی در حوزه هایی که ادعا 
می کرد دست برتر را دارد، یعنی سیاست خارجی به 
بیشترین شکل ممکن وجود دارد. هفت سال کشور 
را معطل برجامی کرد که هم آغاز ورودش، هم نحوه 
تصمیم سازی اش و هم بعد ازخروج آمریکا از برجام؛ 
به اعتقاد من رویکردهای شــقابل دفاع نیست. من 
به عنــوان یک دیپلمات عرض می کنم. ماهم در آغاز 
ورودمــان غیرمدبرانه بودیم، هم در آتش تهیه ای که 
تدارک دیدیم برای ورود به این جنگ درســت عمل 
نکردیم؛ آن جایی که گفتیم کدخدا را داریم و مسائل 
را حل می کنیم، آن جایی که علی غم گفته رهبر انقلاب 
که به آمریکا اعتماد نکنید و... من همانطور که فرمودید، 
یک دیپلمات هستم. اولین مطلب برای یک دیپلمات 
این است که وقتی مذاکره می کند، اگر به طرف مقابل 
اعتماد داشته باشد، یک طور مذاکره می کند و اگر اعتماد 
نداشته باشد، طور دیگری مذاکره می کند. ما در دوره 
خودمان هم با آمریکایی ها مذاکره کردیم. بعد از مجوز 
مقام معظم رهبری ما با آمریکایی ها درخصوص عراق 
مذاکره کردیم. ما آمدیم در دبیرخانه شورای عالی امنیت 
ملی با شهید حاج قاسم سلیمانی و با مسئولان مختلف 
نشستیم، مذاکره را شبیه سازی کردیم. یعنی یک طرف 
میز شد آمریکا، یک طرف میز شد ایران و موضوعاتی 
که در آنجا می خواســت مطرح شود را مطرح کردیم 
و به هم پاسخ دادیم. هیچ کس به ما نگفت شما چرا 
مذاکره نکردید، هیچ کســی به ما نگفت مذاکره شما 
نتایج بدی داشت. نتیجه مذاکرات ما با آمریکایی ها 
در دوره جورج بوش پســر این شــد که اوبامایی که 
خودش را داشــت گرم می کرد برای انتخابات شعار 
انتخاباتی اش خارج کردن نیروهای آمریکایی از عراق 
شد. البته ما معتقدیم دموکرات ها چهره با نقاب آمریکا 
و جمهوری خواهان چهره بی نقاب آمریکا هستند و هر 
دو یکی هستند، هر دو درقبال ایران یک استراتژی دارند 
و تاکتیک های شان با هم فرق می کند. ما به این وقوف 
داشتیم، اما مذاکره کردیم اما نتایج مذاکره آقایان را در 

دولت می بینیم.
به عنوان آخرین پرسش از شما می خواهم روشن 
بگویید که آیا برای خودتان آینده ای در سیاست در 
نظر دارید؟ یعنی این احتمال را می شود داد که شما 

وزیر امور خارجه دولت بعد باشد؟
بنده آرد سیاسی ام را بیخته و الک آن را هم آویخته ام 
و دی پی مســئولیتی نیستم. عمده ترین و مهمترین 
دغدغه من با نگاه به شــرایط کشــور این است که 
ریل گذاری در کشورداری تغییر پیدا کند. ما نیازمند 
به یک سوزن بانی هستیم. یک سوزن بانی جدی در 
این ایســتگاه دولت نیاز داریم. قطار جدید باید در 
ریل جدید و با سوزن بانی ماهرانه و مدبرانه راه بیفتد؛ 
در حوزه های اقتصاد، در حوزه های سیاست. این به 
معنای جنگ با دنیا نیست، این به معنای بی توجهی به 
مسائل دنیا نیست، این به معنای این که ما اهل مذاکره 
نیستیم، نیست. دغدغه ما ایران و مردم ایران است و 
به حول و قوه الهی ســعی می کنیم برای ملت کاری 
شایســته انجام دهیم من به عنــوان یک فرد ایرانی، 
بالاترین مزد و پاســخم بهبود اوضاع است و همین 

من را کفایت می کند. 

گفت وگوی ایران با طالبان 

واکنش عباس عبدی 

ثبت نام نمی کند

کرباسچی تکذیب کرد

اینقدر حرف نمی زنند

وجود ندارد

عمدی در کار بود 

وزیر امور خارجه چرایی گفت وگوی ایران با طالبان و ســفر آن ها به تهران 
را تشریح کرد. محمدجواد ظریف در نشست رایسینیا 2021، در پاسخ به سوالی 
درخصوص بازدید طالبان از ایران گفت: ما گفت وگوهایی با طالبان داشته ایم. این 
گفت وگو اولا به خاطر منافع ملی خودمان بوده و دوما برای این بوده که آن ها را متقاعد 
کنیم که به صلح فراگیر در افغانستان نیاز است. طالبان باید بخشی از این صلح باشند و 
نباید این صلح را کنترل کنند. ظریف در بخش دیگری از سخنان خود گفت: ایران به 
طالبان القا کرد که آماده است هرگونه نشستی برای طالبان و دیگر گروه ها در افغانستان 
علی الخصوص دولت افغانستان مهیا کند تا برای پیشروی جهت رسیدن به صلح در 
چارچوب قانون اساسی افعانستان وارد مذاکرات جدی شوند. وی تاکید کرد: به باور 
من تعهد نهایی آمریکا برای خارج از افغانستان به طرز مسئولانه گامی مثبت است.

عباس عبدی، فعال سیاسی در واکنش به اظهارات وزیر بهداشت که گفته بود اجازه 
شــکاف بین »دین و ســلامت« را نخواهیم داد در توئیتی نوشت: این نحوه تفکر 
شماست که شکاف ایجاد می کند. عباس عبدی در این باره نوشت: میان دین واقعی 
و سلامت نه تنها شکافی نیست، بلکه هماهنگی کامل است. بر اساس دین، زیان 
رســاندن به بدن و یا خود را در مهلکه قرار دادن حرام اســت. وی افزود: تشخیص 
این نیز با کارشناس است. به رفتارهای مراجع نگاه کنید، متوجه می شوید که چقدر 

رعایت می کنند. این نحوه تفکر شماست که شکاف ایجاد می کند.

مرعشــی در پاســخ به این که »با توجه به عدم کاندیداتوری سید حسن خمینی، 
آیا لاریجانی شانســی برای جلب حمایت اصلاح طلبان خواهد داشت؟« گفت: 
اصلاح طلبان یک جبهه  دارای ظرفیت های فراوان انسانی هستند و پتانسیل بسیار 
بالایی دارند. در انتخابات پیش رو قرار نیســت هیچ ائتلافی میان اصلاح طلبان و 
اصولگرایان میانه رو اتفاق بیفتد. قرار است اصلاح طلبان کاندیدای خودشان را داشته 
باشــند و در میان افرادی که برای کاندیداتوری اســم برده می شوند، یک تا سه نفر 
هستند که ممکن است کاندیدای اجماعی باشند. عضو شورای مرکزی کارگزاران 
سازندگی در خصوص فعالیت یک کمیته در دولت با عضویت اسحاق جهانگیری، 
بیژن زنگنه و محمدجواد ظریف درباره انتخابات و بررســی شرایط کشور، اظهار 
داشت: تا آنجاکه من مطلع هستم این کمیته هنوز به فعالیت خود ادامه می دهد؛ به این 
علت که نسبت به آینده ایران حساس هستند.وی در پایان در خصوص کاندیداتوری 
محمدجواد ظریف گفت: من سخنگوی ایشان نیستم، ولی پیش بینی من این است 

که آقای ظریف ثبت نام نمی کند.

دبیرکل حزب کارگزاران ســازندگی ایــران حمایت خود از علی لاریجانی برای 
انتخابات ریاست جمهوری را تکذیب کرد.غلامحسین کرباسچی در دیدار مجازی 
با اعضای این حزب در استان گلستان در پاسخ به پرسشی درباره حمایت از نامزدی 
لاریجانــی برای انتخابات پیش روی، اظهار کرد: این مســأله دروغ یا انحراف در 
گفته هایم هست. در انتخابات مجلس دهم، من در قم از آقای لاریجانی در برابر جناح 
تندرو حمایت کردم و گفتم که ما باید تا می توانیم از جناح مقابل یارگیری کنیم اما برای 
انتخابات اخیر حرفی در حمایت خودم یا حزب یا اصلاحات از ایشان نزده ام. ممکن 
است سوءبرداشتی نسبت به صحبت های من در دفاع از عملکرد آقای لاریجانی در 
مجلس وجود داشته که موجب انتشار این شایعات شده است. وی با تاکید بر اینکه 
معتقد به ترک صحنه سیاسی نیست، افزود: البته این سناریو وجود دارد که در انتخاب 
بین آقای لاریجانی و یک فرد تندرو، جمیع اصلاح طلبان به آن سو حرکت کنند. این 
انتخاب بر مبنای یک انتخاب است. بالاخره نیروی سیاسی باید در همه صحنه ها 

باشد و انتقادات و اشکالات نباید جلوی این امر را بگیرد.

قاسمی با بیان اینکه برخی خاک های ایران به کشورهای دیگر صادرات می شود، 
ادامه داد: معادن ارزشــمندی در ایران وجود دارد که باید از آنها اســتفاده کرد. وزیر 
سابق نفت با بیان اینکه باید به توان داخل باور داشت، تصریح کرد : مخالف ارتباط با 
دنیا نیستم، اما دنیا فقط تنها ارتباط با آمریکا نیست.وی با بیان اینکه مشکلات داخل 
کشور باید با تقویت سفره مردم اتفاق بیفتد تا مذاکره اقتدار به التماس تبدیل نشود، 
افزود: ســرمایه اجتماعی کشور باید تقویت شود، این نکته با حداقل های موجود 
شــدنی است، ادامه داد: بر اساس فرمایش های رهبری در مورد انتخابات نیازمند 
مشارکت حداکثری هستیم و باید همه مردم را تشویق به رای دادن کرد و هر ایرانی 
پای صندوق رای حضور پیدا کنند. وی گفت: بهتر است به جای حرف زدن کار کرد 
تا آثار این کارها توسط مردم مشاهده شود، هیچ کجای دنیا اینقدر حرف نمی زنند 

بلکه بیشتر کار می کنند.

صالحی رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: بر خلاف ادعای رسانه های بیگانه، هیچ 
آلودگی در مرکز غنی  سازی احمدی روشن نطنز وجود ندارد و غنی سازی ادامه 

دارد.

حمید رضا ترقی نایب رئیس شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی با اشاره به میزان 
مشــارکت مردم در انتخابات 1400 گفت: مشارکت مردم در انتخابات با دو مانع 
بزرگ روبه روست که مشکل اول و اساسی نارضایتی مردم از وضعیت معیشتی و 
مشکلات اقتصادی که منشا آن عملکرد دولت و ضعف دستگاه های اجرایی در این 
رابطه است. وی در ادامه افزود: عامل دوم بحث کروناست؛ سیاست دولت در ایام 
نوروز به گونه ای بود که توجهی به نظر کارشناسان بهداشت و درمان نکرد و دستور 
آزادی رفت و آمد و سفر را صادر کرد که به نظر یک عمدی در آن بود که کل کشور 

را قرمز بکنند و این قرمز بودن شهر ها را تا انتخابات پیش ببرند. 


